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فروردین
*نوروز سال گذشته برای رئیس شورای شهر تهران شروع خوبی نبود. او سال را 
در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان آغاز کرد و غیبت طولانی در جلسات شورای 
شهر تهران داشت تا آنجا که برخی گمانه زنی ها از کناره گیری او از شورا یا دست کم 
از ریاست شورای شــهر حکایت داشت اما او پس از سپری شدن دوره درمانش به 

شورا و صندلی ریاست بازگشت.
*اولیــن تذکر ناصر امانــی در فروردین ماه مربوط به قطــع ۲۰۰ اصله درخت 
توســط یک دستگاه رسمی مستقر در خیابان خوارزمی (مرکز زلزله نگاری دانشگاه 
تهران) بــود. تذکری که با واکنش این دانشــگاه روبه رو شــد و ادعای جابه جایی 

درختان مطرح شد.
*شهردار تهران در نخستین جلسه شورای شهر تهران در سال ۱۴۰۱ شرکت کرد 

و قول داد موضوع زباله گردی نیز در شهر تهران جمع شود.
*شــهردار تهران در این ماه وعده داد که خدمات دهی شــهرداری ۲۴ســاعته 
می شــود و میادین میوه و تره بار پایتخت بــه ۵۰۰ مجموعه افزایش پیدا می کند و 

۳۵۰ شهروند محله هم راه اندازی می شود.
*سال گذشته بهار با آلودگی هوا همراه بود درحالی که دو روز پیوسته وضعیت 
هوای پایتخت ناسالم بود، تهران تعطیل نشد که این موضوع مورد اعتراض برخی 
از اعضای شــورای شهر در صحن شورای شــهر بود. یکی از اعضا با اشاره به رتبه 
نخســت تهران در میان شــهرهای آلوده جهان خطاب به استاندار گفت شاخص 
هوای تهران باید به چه مرحله ای می رســید که جان مردم و شهروندان برای شما 

مهم تلقی می شد و اقدام به تعطیلی مدارس و ادارات می کردید؟
*شهردار تهران در این ماه قول داد که سه هزار و ۲۵۰ دستگاه اتوبوس به حوزه 
اتوبوس رانی اضافه شــود. در حالی که در روزهای پایانی سال تعداد اتوبوس های 

فعال شهر تهران را هزار و ۷۰۰ اتوبوس اعلام کرد.
*شهردار تهران در این ماه تأکید کرد که امسال، سال جهش شهرداری در حوزه 

هوشمندسازی خواهد بود.
*در این ماه اعضای شــورای شــهر تهران با ۱۱ رأی موافق با تشــکیل سازمان 
فناوری های نوین و نوآور شــهری در شــهرداری تهران موافقت کردند. ســازمانی 
که ایجادش مخالفان جدی داشــت و وزارت کشور نیز ابهاماتی را درخصوص آن 
مطرح کرد و تا پایان ســال خبری از فعالیت این ســازمان جدید در شهرداری نبود، 

اما در بودجه سال ۱۴۰۲ برای آن ردیف اعتباری پیش بینی شد.
* صدور کارت شناسایی برای دست فروشان تهران قولی بود که در فروردین ماه 
از سوی مدیران شهری مطرح شد. به گفته آنها برای ساماندهی دست فروشان در 
تهران ۱۰ محور در نظر گرفته شــده که در سال جاری عمده این طرح ها و برنامه ها 

اجرائی می شود. این وعده در فروردین ماه سال ۱۴۰۲ هم دوباره تکرار شد.
اردیبهشت

* شــهردار تهران در این ماه اعلام کرد که تفاهم نامه ای با وزارت نیرو به امضا 
رسانده که براساس آن مقرر شده ظرف دو سال لامپ های ۱۴۰ واتی در سطح شهر 

به ۲۰ واتی ال ای دی تبدیل شوند.
* جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون حمل ونقل شورای شهر تهران در 
این ماه اعلام کرد که وضعیت اتوبوس رانی اصلا خوب نیست، تعداد اتوبوس های 

فعال تهران به کمتر از هزارو ۵۰۰ دستگاه رسیده است.
*حاشیه های جداسازی بوستان های پایتخت به نام کودک و مادر در این ماه به 
شــورای شهر کشید و برخی از اعضای شورا در دفاع از این جداسازی عنوان کردند 
چنین بوســتان هایی در تمام دنیا وجود دارد درحالی که در ســخنان هیچ کدام از 

مسئولان شهری و اعضای شورای شهر نام این شهرها برده نشد.
معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری تهران هم با وجود مخالفت ها 

از راه اندازی بوستان مادر و کودک در ۳۲۵ محله شهر تهران خبر داد.
* در این ماه اعلام شــد سیدمحمدجواد هاشمی، شهردار ناحیه ۳ منطقه ۱۹ 
در حین بازدید و جلوگیری از ساخت وســاز در ساختمانی غیرقانونی در محدوده 
خلازیر مورد تهاجم متخلفان قرار گرفت. بلافاصله شــهردار تهران و سخنگوی 
شورای شــهر تهران درخصوص این حادثه توییت زدند. علیرضا نادعلی نوشت: 
شــما گردن کلفتان قانون شکن پشتتان به کجا گرم اســت که می زنید و می درید 
و...!؟ بعد از مدتی مشخص شد که مبارزه با فساد این فرد نمایشی بوده و شهردار 
هــم با وجود قــول پیگیری این حادثه ترجیح داد دیگر در این خصوص ســخنی 

نگوید.
*مهدی عباسی، رئیس کمیســیون شهرسازی شورای شهر تهران در این ماه از 
ورود معاون رئیس جمهور و دادســتانی به موضوع ساخت وســاز در مجاورت باغ 
گیاه شناســی خبر داد و گفت ساخت وســاز در مجاورت باغ گیاه شناسی کار غلطی 

است و به باغ آسیب می زند.
* در این ماه جمعی از راننــدگان اتوبوس به افزایش حقوق ها اعتراض کردند 
که شــهردار تهران در میان معترضان حاضر شــد و گفت بنده به عنوان نوکر شما 
می گویم که در جلســه هیئت دولت ســه نوبت در این خصوص بحث شده است 
و دولت اعلام کرده که مشــمولین تأمین اجتماعی که در شرکت هایشــان هستند، 
ضریب ۱۰ درصد است. اما ناظر به نهادهای عمومی هیچ چیزی اعلام نشده است.

* شهردار تهران از مناسب سازی حداقل ۶۰۰ کیلومتر از معابر پایتخت در سال 
جاری بــرای تردد افــراد دارای معلولیت خبر داد. این در حالی بــود که در پایان 
سال آمار۲۶۰ کیلومتر مناسب ســازی مورد انتقاد فعالان این حوزه قرار گرفت و از 

شهرداری خواستند مستندات خود در این حوزه را منتشر کند.
خرداد

*مدیران شــهرداری در این ماه از خرید هزار اتوبوس دســت دوم خبر دادند و 
درخصوص جزئیات این اتوبوس ها گفتند حداکثر ســن اتوبوس بایســتی پنج سال 
باشد و استاندارد آلایندگی حداقل یورو۵ باشد و در کنار آن مسئله قیمت و خدمات 

پس از فروش نیز مورد توجه خواهد بود.
*در این ماه اعضای شورای شــهر و شهردار با رئیس قوه قضائیه دیدار کردند، 
محسنی اژه ای در این نشست گفت که قوه قضائیه این آمادگی را دارد که بر حسب 
ضرورت، یک شــورای حل اختلاف دیگری، جدای از شــورای حل اختلاف موجود، 
با یک ترکیب خاص، متشــکل از متخصصین و آشــنایان به حوزه مدیریت شهری 

ایجاد کند.
* در خرداد آلوده پایتخت شــاخص آلودگی هوا در برخی مناطق به عدد ۵۰۰ 
رســید. رئیس کمیسیون ســلامت شورای شــهر اعلام کرد که مناطق ۲۱، ۹، ۲، ۵، 
۶، ۱۳ شــاخص آلودگی با عدد ۵۰۰ را تجربه می کننــد. همچنین دیگر مناطق نیز 
شــرایط خوبی ندارند و در برخی مناطق از جمله منطقه ۱۴ شــاخص بر روی عدد 

۴۰۰ است.
*در این ماه شــهردار منطقه ۱۳ از تکمیل فاز نخست پایانه جدید شرق تا پایان 
سال جاری خبر داد. این وعده محقق نشد و در پایان سال ۱۴۰۱ اعلام شد این پایانه 

برای تکمیل به ۲۶۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
*هم زمان با حادثه متروپل شــهردار تهران در حســاب شخصی خود در توییتر 
نوشــت: «پنجاه آتش نشــان متخصص شــهرداری تهران با تجهیزات پیشرفته در 
آبادان مشغول خدمت هستند. فرمانده تیمی که به آبادان اعزام کرده ایم، فرمانده 

حادثه پلاسکو بوده است».
*هم زمان با حادثه متروپل لیســت ســاختمان های پرخطر تهران در رسانه ها 
منتشــر شــد. رئیس کمیسیون شهرسازی شــورای شــهر تهران هم از اولتیماتوم 
یک هفته ای شورا به شهرداری برای به روزرسانی اطلاعات و اسامی ساختمان های 
ناایمن و انتشــار لیســت در سامانه شــفافیت خبر داد. این لیست تا پایان سال هم 

منتشر نشد.
*۱۲ خرداد ماه سامانه های شهرداری مورد حمله سایبری قرار گرفت. به گفته 
یکی از اعضای شــورای شــهر تهران تا روزهای پایانی سال گذشته هنوز اثرات این 

حمله سایبری به طور کامل برطرف نشده بود.
* در این ماه مدیرعامل شــرکت توســعه فضاهای فرهنگی شهرداری تهران از 
تشــکیل بانک اطلاعاتی بناهای تاریخی، باغ موزه ها و خانه موزه ها در پایتخت خبر 

داد.
تیر

*عملیات ایمن ســازی گود برج میلاد آغاز شــد. در این ماه سرپرســت سازمان 
عمرانی مناطق و نماینده معاونت فنی عمرانی شهرداری تهران گفت: مدت هاست 
گــود برج میلاد رها شــده بود؛ اما در حــال حاضر در دو بخــش عملیات اجرائی 
ایمن سازی آن آغاز شده و امیدواریم ظرف دو هفته آینده به عملیات سرعت دهیم 

تا بتوانیم تا پایان سال جاری ایمن سازی گود را انجام دهیم.
*مهدی اقراریان، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران بر لزوم 

ارائه گزارش سفرهای خارجی شهرداری تهران به شورای شهر تهران تأکید کرد.
*شــهردار تهران در صحن شــورای شــهر اعلام کرد ســاخت خطوط جدید و 
ایستگاه ها در یک افق ۲۰ساله تدوین شده اما اگر منابع مهیا شود، این مدت می تواند 

به پنج سال نیز تقلیل یابد و گفت: مشکل اصلی ما کمبود منابع است.
*حبیب کاشانی عضو شورای شــهر تهران از مدیریت شهری خواست که برای 
ازدواج جوانــان کاری انجام دهد و لایحه ای بیاورد تا الگوســازی و انگیزه ای برای 

جوانان در امور ازدواج شود.
*در این ماه اعضای شورای شهر تهران کلیات طرح «نظام نامه مدیریت محله» 

را که منتقدان بسیاری داشت، به تصویب رساندند.
*ســید جعفر تشکری هاشــمی رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اســلامی شــهر تهران با اشاره به اقدام عجیب و ســؤال برانگیز تخریب پیاده راه ۱۷ 
شــهریور از سوی شهرداری منطقه ۱۲، گفت: شورای اسلامی شهر تهران به فوریت 
و قاطعانه درخصوص توقف هرگونه عملیات عمرانی، تا زمان بررسی دقیق توسط 
کمیســیون های مربوطه، ارزیابی ضرر و زیان شــهرداری مربوطه به ســرمایه های 
شهری و تعیین تکلیف خاطیان و در صورت لزوم، ارجاع پرونده تخلف صورت گرفته 
به مقام قضائی اقدام کنند. این منطقه در نیمه دوم سال نیز سنگ فرش های خیابان 

امام خمینی را آسفالت کرد.
*در این ماه کودکی پنج ســاله در چاهی واقع در منطقه ۱۵ ســقوط کرد. رئیس 
شــورای شــهر تهران در این خصوص گفت این کودک در بوســتان در چاه سقوط 
نکرده بلکه رمپ و لوپی در کنار بزرگراه بســیج وجود داشته که اساسا محلی برای 
اســتراحت و رفت و آمد نیست. اگرچه قسمتی از آن چمن بوده اما بوستان و جای 
استراحت محســوب نمی شــود بلکه بالعکس جای خطرناک و مســیر اتومبیل و 
حرکت خودروها بوده که این اتفاق رخ داده اســت. شهردار این منطقه چندساعتی 
به دلیل این حادثه بازداشــت شــد که مورد اعتراض برخی از اعضای شورای شهر 

قرار گرفت. این شهردار در فصل جابه جایی ها شهردار منطقه یک شد.
مرداد

در ایــن ماه میثم مظفــر با بیان اینکه یکی از مشــکلات منطقه ۲۲ پروژه بام لند 
اســت که ۱۰ هــزار متر بنای خــلاف دارد و یکــی از ســاختمان های ناایمن تهران 
تشخیص داده شده اما مانوری بر روی آن نمی شود، گفت: همچنین مجتمع تجاری 
باران به صورت مشــارکتی ساخته شده اما هنوز اســناد مالکیتی آن منتقل نشده و 
یا قرار بوده زمین های بالای هزار متر در منطقه ۲۲ به صورت ۷۰-۳۰ تقســیم بندی 

شود تا صرف تأمین سرانه ها شود اما این اتفاق نیفتاده است.
*در این ماه ســوده نجفی عضو هیئت رئیســه شــورای شــهر تهران نسبت به 
خالی بودن انبارهای ســازمان آتش نشانی از تجهیزات هشــدار داد و گفت: ممکن 
اســت حتی تا پایان ســال به ابتدایی ترین تجهیزات مانند لباس آتش نشانی محتاج 

شویم.
*در نیمه تابســتان معاون حمل ونقل و ترافیک شــهردار تهران اعلام کرد برای 

نخســتین بار ۵۰ دســتگاه اتوبوس برقــی به تدریج وارد خط اتوبــوس جمهوری-
بهارستان خواهد شد.

*در مرداد ماه رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای 
شــهر تهران با اشاره به خشکاندن و قطع ۱۸۷ درخت در مجموعه ورزشی انقلاب، 

گفت: وزارت ورزش به موضوع قطع درختان باشگاه انقلاب ورود کند.
* شــهردار تهران از تشــکیل ســتاد ایمنی در شــهرداری تهران برای شناسایی 

ساختمان های ناایمن سطح شهر تهران خبر داد.
پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای شــهر تهران، از رئیس جمهور خواست که 

شخصا به موضوع برگزاری نمایشگاه ها در نمایشگاه بین المللی وارد شود.
*در این ماه شهردار پایتخت در توضیح درباره بازداشت یکی از مدیران حقوقی 
شهرداری تهران گفت: این امر از طرف مجموعه های داخلی شهرداری انجام شده 

و یک امر صیانتی است.
شهریور

*در شــهریور ماه برخی از مدیران شــهرداری جابه جا شــدند و برخی نیز تغییر 
کردند. مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو یکی از مدیرانی بود که در فصل تغییرات 

جابه جا شد.
* شــهردار تهران در شهریور ماه با بیان اینکه در هر منطقه ای به دنبال تأسیس 
مدرسه فوتبال هستیم، درباره احتمال نمایش بازی های جام جهانی در سطح شهر 
گفــت: ظرفیت های خودمان را در جهت توســعه ورزش و ایجاد زمینه ای تا مردم 

تسهیلات بهتری مانند دیدن این رویداد داشته باشند، بسیج می کنیم.
*در این ماه معاون مالی و اقتصاد وقت شــهرداری تهران جزئیات عرضه ملک 
شهرداری در بورس را تشریح کرد و گفت: ما به دنبال این هستیم که به طور شفاف 
امــلاک را بفروشــیم. به همین دلیل اســت که در چهار ماه اول ســال ملکی برای 
فروش نگذاشــتیم؛ چرا که نمی خواســتیم به روش های ســنتی و غیر شفاف کار را 
پیش ببریم. هرچند که با تغییر این معاون اولویت فروش املاک در بورس هم کنار 

گذاشته شد و فروش املاک به شیوه های گذشته ادامه پیدا کرد.
* محمد آقامیری در این ماه با اشــاره به خدمات شــهرداری تهران در پوشش 
مراسم اربعین گفت: به شهردار تهران پیشنهاد می شود که قرارگاه دائمی اربعین را 
تشــکیل دهد و این گونه نباشد که کارهای اربعین تعطیل شود تا روز عاشورای بعد، 
چرا که برخی اقدامات برای مراســم اربعین به گونه ای است که باید از همین امروز 

مقدمات آن را فراهم کنیم.
* رئیس کمیســیون شهرسازی شــورای شهر تهران از شــهرداری خواست که 
در خصوص انتشــار اخبــاری درمورد زد و بندهای پســت گرفتن در یکــی از ادارات 
شهرداری اطلاع رســانی کند؛ هرچند که این جنس تذکرات اعضا معمولا بی پاسخ 

می ماند.
*شهردار تهران در این ماه گفت: موضوع معیشت مردم برای ما مسئله ای مهم 
اســت که در آن موضوع مسکن جنبه ای اساسی و اصلی دارد؛ بنابراین در شرایطی 
که مسکن به یک آرزو تبدیل شــده و فشار و سرخوردگی ناشی از دسترسی نداشتن 
به آن بر روی جامعه هدف مداوم افزایش پیدا می کند، تشــکیل قرارگاه مســکن در 
دســتور کار قرار گرفت و بنا شــد کمبود مســکن در تهران که قریب به یک میلیون 
واحد اســت، هدف گذاری شــود تا با ساخت ســالی ۱۸۰ هزار واحد در مدت پنج یا 
شــش سال این پرونده به درستی بســته شــود و از قِبَل آن ایمنی برای شهر نیز به 

ارمغان آورده شود.
*در این ماه مدیر عامل ســازمان تاکســی رانی شهر تهران از اجرای فاز اول طرح 

شناور شدن نرخ کرایه تاکسی ها از فرودگاه مهرآباد خبر داد.
مهر

*در نخستین ماه فصل پاییز خزانه دار شورای شهر تهران با اشاره به عقب ماندگی 
شــهرداری تهران از برنامه مصوب بودجه سال جاری در بخش درآمدها، گفت: در 
شش ماهه نخســت ســال جاری حدود ۱۸ هزار و ۷۴۵ میلیارد تومان وصول شده؛ 
در صورتی که باید ۲۵ هزار و ۱۸۵ میلیارد تومان وصول می شد؛ پس شهرداری تهران 
در شــش ماهه نخست سال جاری مبلغ شــش هزارو ۴۳۹ میلیارد تومان از برنامه 

مصوب عقب است.
در این ماه رئیس شــورای شــهر تهران از احتمال ورود ۷۰۰ دستگاه اتوبوس به 
ناوگان حمل ونقل عمومی شــهر تهران تا پایان ســال جاری خبــر داد؛ هرچند این 

وعده محقق نشد.
*در این ماه اولین پارکینگ طبقاتی هوشــمند و صددرصد زیرســطحی پایتخت 
افتتاح شــد. این پارکینگ نزدیک به محدوده طرح ترافیک و در مجاورت ایســتگاه 
متــروی امیرکبیر و مســیر اتوبــوس خیابان ۱۷ شــهریور قرار دارد. بعــد از مدتی 
مشــخص شــد این پارکینگ مدتی بعد از افتتاح برای تکمیل تعطیل شده و بعد از 
رسانه ای شدن آن دوباره درهای آن باز شد و تنها طبقه اول آن در اختیار متقاضیان 

قرار گرفت.
* شــهردار تهران از آغــاز نهضت پارکینگ ســازی در تهران خبــر داد و گفت: 

امیدواریم با ساخت پارکینگ بتوانیم فضاهای عمومی شهر را آزاد کنیم.
*در این ماه شــهرداری تهران در جریان اعتراض هــا مخازن زباله را جمع آوری 
کرد که با حاشیه هایی همراه بود. معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری 
تهران درباره طرح جدید مدیریت شهری برای تغییر شیوه رفت و روب و نظافت شهر 

در اواخر این ماه وعده داد مخازن جمع آوری شده به شهر با زمی گردند.
آبان

* پس از انتشــار تصویری از توده گاز متان در جنوب تهران از طرف ناسا، رئیس 
شــورای شهر تهران گفت: عکس منتشر شــده از جنوب تهران درست نیست و گویا 
برای یک کشور دیگر است. شهردار تهران هم از تشکیل تیم دانشگاهی برای بررسی 
وجــود توده متــان در جنوب تهران خبر داد و گفت: دلیلی که ادعای ناســا را تأیید 

کند، پیدا نکردیم.

* در این ماه رئیس کمیسیون سلامت شورای اسلامی شهر تهران از بهره برداری 
مجموعه بزرگ بازیافت خاک و نخاله در تهران در آینده نزدیک خبر داد.

شــهردار تهران در آبان ماه اعلام کرد در شیوه جدید نظافت شهر تهران زباله ها 
از دســترس کوله کتفی ها خارج می شــوند و از قرارگیری پوشش برای مخازن زباله 

پایتخت در آینده خبر داد.
*محمد آقامیری، عضو شــورای شهر تهران، گفت: سال گذشته تذکری درمورد 
ایجاد مســیر دوچرخه بیان کردم و با بیان دلایــل مختلف عرض کردم که این مدل 
حمل ونقل شکســت خورده است؛ چرا که در ســال های گذشته مورد استقبال مردم 
قرار نگرفته، ۳۲۰ کیلومتر مســیر دوچرخه در تهران ایجاد شده؛ اما ۳۲۰ نفر در این 
مســیر حرکت نکرده اند و در بازدید از برخی مناطق مانند منطقه ۱۳ شــهروندان از 

این موضوع ناراضی هستند.
آذر

* رئیس ســازمان بازرسی شهرداری تهران از شناسایی و رسیدگی به هفت فقره 
پرونده اخذ رشوه به صورت شبکه ای در ۱۵ ماه گذشته خبر داد.

* شــهردار تهران گفت: مردم با استفاده از نرم افزاری که روی تلفن همراه خود 
نصب می کنند، می توانند با مشاهده همه پروژه ها درباره آنها نظر دهند و در کنار آن 
نیز ما از طریق مناطق و نواحی تقسیم کاری صورت دادیم تا بتوانیم بسیج شویم و 

به سراغ مردم برویم تا به شکل حضوری نظرات آنها را دریافت کنیم.
* احمد احمدی صدر، مدیرعامل ســازمان رفاه و خدمات اجتماعی شــهرداری 
تهران، گفت: در سال جاری تاکنون هیچ فوتی کارتن خوابی در شهر تهران نداشتیم 
و سال گذشــته نیز گشت های ما فعال بودند و مردم هم در این حوزه کمک کردند. 
همچین شــاهد کاهش ۲۰ درصدی بی خانمان های تهران نســبت به سال گذشته 

بودیم.
* رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران تأکید کرد: استفاده 
از واگن های اجاره ای و اتوبوس های دســت دوم راه حل مشکل ترافیک شهر تهران 

نخواهد بود.
* رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند شورای شهر تهران گفت: واریز نکردن 
درآمدهــا به خزانه واحد از ســوی برخی مجموعه های شــهرداری تهران ســبب 
می شود که در گزارش ها موضوع درآمدهای شــهرداری آن گونه که باید نمود پیدا 

نکند؛ پس این مهم باید رعایت شود و در گزارش ها نیز لحاظ شود.
دی

در نخســتین روز زمســتان عباس شیبانی، عضو سابق شــورای شهر، درگذشت. 
اعضای شــورای شــهر تهران مصوب کردند خانه این عضو قدیمی شــورای شهر 
خریداری و به موزه تبدیل شود. در حالی شورای شهر این طرح را در صحن مصوب 

کرد که خانه این عضو قدیمی در مالکیت وزارت ارشاد است.
* نخســتین ساختمان کفش ملی که حدود ۹ دهه، گوشــه ای از میدان «قیام» 
تهران ســرپا مانده و در سودای مرمت بود، سرانجام به بهانه «خطر ریزش و تهدید 
امنیت جانی عابران پیاده و شــهروندان»، تخریب شد. این اقدام در حالی است که 
شهرداری تهران موزه سیمان در کارخانه قدیمی آن را به تازگی افتتاح کرده است.

*مهدی اقراریان، عضو شــورای شــهر تهران، با اشاره به اینکه تراکم بیش از ۱۰ 
میلیونی در روزهای پایتخت و ۹ میلیونی در شب های تهران خود یک بحران است، 

گفت: گفت وگو درباره مدیریت بحران در شرایط خاص یک شوخی است.
* شــهردار تهران با بیــان اینکه کمبود واگن در مترو ربطــی به تحریم ها ندارد، 
گفت: تخریب هایی که از سوی برخی انجام می شود، مبتنی بر سیاست زدگی است.
* رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران با اشاره به تشکیل ۲۲ 
تیم ارزیاب برای بررسی ایمنی ساختمان های بلندمرتبه از وجود ۱۶ هزار ساختمان 

نیازمند بازرسی ایمنی در تهران خبر داد.
بهمن

*پــس از چالش هایی که بارش برف در تهران ایجاد کرد و با انتقاد تند برخی از 
اعضای شــورای شهر همراه بود و برخی از کاربران فضای مجازی هم از غافلگیری 
شــهرداری از بارش برف ســخن گفته بودند، معاون خدمات شهری شهردار تهران 
با بیان آنکه ظلم اســت به کسانی که با «عشق» کار می کنند، انگ غافلگیری بزنند، 
گفت: اتفاقات روزهای اخیر در مدیریت برف روبی خیابان های پایتخت، عملا تمرین 

هم افزایی و هماهنگی بین دستگاهی بود.
* رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شــورای شــهر تهران با ارائه گزارشی از 
وضعیت بررسی ساختمان های ناایمن در شهر تهران، گفت: مالکان ساختمان های 
ناایمن تا پایان سال جاری مهلت دارند که اقدامات عملی ایمن سازی را آغاز کنند.

*ناصر امانی، رئیس کمیته منابع انســانی شــورای شــهر تهران، از شــهرداری 
خواست که با پیمانکارانی که از کودکان و نوجوانان استفاده می کنند، برخورد شود.

اسفند
* جمعــی از نماینــدگان مجلس و مدیران ســازمان برنامــه و بودجه از پروژه 
طراحی و ســاخت قطار ملی مترو بازدید کردند و قول مساعدت به منظور همراهی 

برای عملیاتی شدن فرایند تولید انبوه این دستاورد ملی دادند.
* رئیس کمیته عمران شــورای شــهر تهران گفت: لایحه فرونشست ها در حال 
جمع بندی نهایی اســت و در شورای عالی استان ها برای ارسال به مجلس شورای 
اسلامی، به رأی گذاشــته خواهد شد. این لایحه در روزهای آخر اسفند ماه مصوب 

و به مجلس ارسال شد.
* رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شــورای شــهر تهران از کم کاری سازمان 

حمل ونقل و ترافیک در ایجاد و ساخت پارکینگ در سطح شهر تهران انتقاد کرد.
* رئیس کمیته سلامت شورای شهر تهران درمورد وضعیت فضاهای بازی کودکان در 
بوستان ها گفت: ایمن سازی محیط بازی کودکان در کاهش حوادث و آسیب به آنها نقش 
اساســی دارد؛ از این رو بازدیدهایی که از سوی کارشناســان مربوطه صورت می گیرد، باید 

براساس موازین استاندارد و دستورالعمل های مصوب باشد.

نورا حسینی: شهردار تهران یکی از رسانه ای ترین چهره های شهری در سال گذشته بود. او در نیمه دوم سال هر شنبه تحت عنوان شنبه های امید و افتخار 
به میان رسانه ها می آمد و از برنامه و فعالیت های شهرداری می گفت و حضور او و معاونانش در برنامه های صبحگاهی و شامگاهی صداوسیما نیز قابل 

توجه بود. مطلب زیر مروری بر سخنان پرتکرار اعضای شورای شهر تهران، شهردار و معاونان شهردار تهران است:

ماه شمار اتفاقات شهری در سال ۱۴۰۱

تلخ و شیرین پایتخت
 در یک نگاه

شرق: ســال گذشته، ســال متفاوتی برای مدیریت شــهری تهران بود. سالی که با 
بیماری مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران آغاز شد و با حمله گسترده سایبری 
به ســامانه های خدماتی شــهرداری ادامه پیدا کرد. سال پرحاشــیه ای که یادآور 
تخفیف های نجومی به بســاز و بفروش ها بــرای پرکردن خزانه شــهر بود تا زلزله 
مدیریتی در شهرداری. ســفرهای خارجی پرجمعیت مدیران شــهری تا گلایه ها و 
تذکرهای اعضای شورای شهر که از سوی شهرداری پاسخ مناسب داده نمی شد. درز 
فیش حقوقی دختر دانشــجوی یکی اعضای شورای شهر تهران که به عنوان مسئول 
دفتر مادر مشغول به کار بود هم یکی از اتفاقات سال گذشته بود که منجر به اصلاح 
برخی رویه ها در شورای شهر شد. انتقاد به نظافت و رفت و روب شهر، حاشیه های 
برفی شــهرداری، خرابی های پی درپی قطارهای مترو و اتوبوس های شهری، گلایه 
همیشــگی تهرانی ها از وضعیت ترافیک و حمل ونقل عمومی هم چالش هایی است 
که هرســاله تکرار می شــود. در این میان شــهرداری خوش بین است که در مدت 
باقی مانده از عمر مدیریت فعلی شــهری بخش زیادی از این مشــکلات را برطرف 
کند. در کنار این تلخی ها، ســال گذشته با بهره برداری از چهار ایستگاه مترو به پایان 
رسید. هرچند قطار تازه ای به مترو اضافه نشده اما بهره برداری از این ایستگاه ها که 
بیش از ۸۰ درصد آن در دوره های گذشــته مدیریت شــهری تکمیل شده بود، سفر 
مسافران همیشگی مترو را آســان تر می کند. در این گزارش ۱۰ رویداد سال ۱۴۰۱ در 

حوزه مدیریت شهری را مرور می کنیم:
مصوبات خطرآفرین برای تهران۱        

ســال گذشته تصمیم گیری در کمیسیون ماده ۵ سرعت گرفت. برخی کارشناسان 
حوزه شهرسازی درخصوص تصمیم گیری های کمیسیون ماده ۵ هشدار می دهند و نگران 
آینده تهران هستند، به گفته آنها برخی مصوبات کمیسیون ماده ۵ در تضاد با سیاست ها 
و کلیات طرح جامع اســت. وظیفه کمیسیون ماده ۵ تغییر و تصویب طرح های تفصیلی 
است. البته چنانچه «تغییرات نقشــه های تفصیلی اگر براساس طرح جامع شهری مؤثر 
باشــد باید به تأیید مرجع تصویب کننده طرح جامع (شورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران یا مرجع تعیین شده از طرف شورای عالی) برسد». هرچند شهرداری تهران در ارسال 

این مصوبات به شورای عالی شهرسازی دودل است.
در این سال ها بسیاری از بارگذاری های خارج از طرح تفصیلی و تغییر پهنه ها برخلاف 
طرح های بالادســتی با مجوز این کمیســیون داده شــده است. ســال گذشته کمیسیون 
شهرســازی و معماری شــورای شــهر تهران طرحی را تهیه و تدوین کــرد که در صورت 
تصویب در صحن علنی شورای شهر مانعی برای تصمیم گیری های خطرآفرین برای شهر 
می شد، براساس طرح شورای شهر تهران مصوبات کمیسیون ماده ۵ در سامانه شفافیت 
قرار گرفته و میان حقوق عمومی شهر و فردی تعادل برقرار می شود. این طرح چند بار در 

دستور کار صحن علنی قرار گرفت اما دوباره از دستور کار خارج شد.
شــهردار تهران تأکید دارد کــه در این مدت هیچ تخلفی در حوزه شهرســازی نکرده 
اســت. برخی این ادعای شهردار را در پرکاری کمیسیون ماده ۵ و تصمیمات آن می دانند؛ 
تصمیماتی که برخی معتقدند بیش از آنکه به نفع منافع عمومی شــهر باشــد، به نفع 

سرعت ساخت وساز در شهر است.
یکی از اصول اساسی طرح جامع، سقف جمعیت پذیری آن است؛ و به گفته کارشناسان 
در حال حاضر سقف جمعیت شــهر تهران پر شده و حتی از سقف جمعیت پذیری شهر 

تهران هم عبور کرده ایم.
به تازگی ساخت وسازهایی در املاک فریزشده دانشگاه تهران در حال انجام است، این 
در حالی اســت که طرح توسعه این دانشــگاه هنوز در شورای عالی شهرسازی بررسی و 
تصویب نشده است و به نظر می آید کمیسیون ماده ۵ تصمیمی را که در این زمینه گرفته، 

ساماندهی یا جمع آوری دست فروشان سردرگم میان وعده ها۲ هنوز برای شورای عالی ارسال نکرده است.
امســال نزدیک های عید دیگر خبری از جمع آوری دست فروشــان تهرانی نبود 
اما می گویند قرار اســت بعد از تعطیلات برخورد با بساط گســتران متفاوت تر شــود. یکی 
از اعضای شــورای شهر تهران بر جمع آوری دست فروشــان چهارراه ولیعصر تأکید دارد. 
او بارها به رســانه ها گفته اگر جو عمومی شــهر به آرامش سابق برسد، طرح جمع آوری 
دست فروشــان این راســته اجرا می شــود. برخی از هنرمندان تئاتر تأکید دارند که فضای 
اطراف مجموعه تئاتر شهر با فعالیت های فرهنگی آنها همخوانی ندارد و می کوشند این 

فضای عمومی شهر را به نفع هنرمندان ایزوله کنند.
مدیران شــهری قول داده اند که امسال برای دست فروشان شناسنامه کار صادر کنند و 
نقاطی را برای فعالیت آنها در نظر بگیرند. شهردار تهران از مناسب سازی برخی بوستان ها 
سخن می گوید، دست فروشان تمایل دارند در نقاطی که همیشه بساط می کنند بمانند، از 
ســویی برخی شــهروندان هم از وضعیت خیابان ها و واگن های پر از دست فروش راضی 

نیستند. در وضعیت سخت اقتصادی توصیه فعالان حوزه شهری به همدلی است.
سعید بیگی، مدیرعامل شرکت ساماندهی مشــاغل تهران، می گوید:  مدیریت شهری 
واقعا مشــکلی با دست فروشان ندارد؛ در بحث منظر شــهری و سد معبر، بساط گستران 
مشکلاتی را ایجاد می کنند که با همکاری خود دست فروشان به دنبال راهکار هستیم. به 
گفته او بخش عمده ای از سد معبرها برای واحدهای صنفی است. دست فروشی در برخی 
از نقاط وجود ندارد، ولــی مغازه دارها تقریبا کل پیاده رو را گرفته اند. در نقاطی ما حضور 
دست فروش را داریم، مغازه دار می گوید که من اگر جنس بیرون نگذارم، مشتری های من 
را هم می گیرند و فضای رقابتی را از دست می دهم. ولی در یکی از نقاط که دست فروشی 
وجود ندارد در تحقیقاتی که شــرکت شــهربان حریم بان کرده، ۶۰ درصد از ســد معبرها 
متعلق به واحدهای صنفی است که باید با این برخورد قانونی شود، اصناف و اماکن پای 

کار بیایند و نباید شهرداری را در این موضوع تنها بگذارند.
علیرضا زاکانی، شــهردار تهــران، درباره سیاســت های کلی شــهرداری در موضوع 
ساماندهی دست فروشان گفته است:  سیاست کلی در مواجهه با دست فروشان احترام به 
آنهاســت و برای ساماندهی در منطقه ۱۹ مجتمعی را ساختیم که دست فروشان بتوانند 
در آن ســکنی گزینند، علاوه بر رسمیت بخشــیدن به این جنس کارها با توجه به شــرایط 

حاشیه های دنباله  دار آقای داماد۳ اقتصادی کشور زمینه آرامش و آسایش را هم برای دست فروشان و هم مردم فراهم کنیم.
حاشیه ای که از ماه های نخست حضور علیرضا زاکانی در شهرداری تهران آغاز 
شــد، هنوز هم ادامه دارد؛ حضور و نقش داماد شهردار در تصمیم گیری های شهرداری. 
موضوعی که بارها در صحن شــورای شــهر تهران از سوی برخی از اعضا تذکر داده شده 

است.
در صحن شــورا بیشتر تذکرها با کنایه و اشاره است. اعضای منتقد می گویند در صحن 
حرمت نگه می دارند. یکی از آخرین تذکراتی که در ســال ۱۴۰۱ در صحن شــورای شــهر 
تهران مطرح شد، دخالت افراد خاص در تصمیم گیری های حوزه فناوری و اطلاعات بود. 
علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر تهران، در این زمینه می گوید: دخالت افراد خاص که 
بدون هیچ سمت و منصبی در مجموعه فاوا دخالت می کنند و اجازه نمی دهند کار پیش 
رود و تعیین تکلیف هیئت مدیره ســازمان بدون تخصص و تجربه از جمله دیگر مشکلات 
است. قائمی درباره اینکه فرد خاصی که در تذکرش به آن اشاره نکرد چه کسی است نیز 

می گوید: ضمیر مرجع خود را پیدا می کند.
او در پاســخ به این پرســش که به دلیل علاقه منــدی داماد آقای شــهردار به حوزه 
هوشمندســازی و تذکرهای پی درپی برخی از اعضا نســبت به ایــن موضوع هرگاه چنین 
تذکرهایی در صحن مطرح می شــود فکر می کنیم مخاطب داماد آقای زاکانی است هم 
می گوید: درست فکر می کنید. ناصر امانی، عضو دیگر شورای شهر تهران نیز در این زمینه 
که چرا شورای شهر شــفاف به حضور غیررسمی داماد شهردار ورود نمی کند، گفته بود: 

به زودی ورود خواهیم کرد و تذکر را رسمی و کتبی به شهردار خواهند داد.
آبان ســال ۱۴۰۰ بود که علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، در حکمی حسین حیدری را 
به عنوان مشاور و دستیار ویژه شهردار در حوزه هوشمندسازی، فناوری های نوین و نوآوری 
شــهری منصوب کرد. انتصابی که اعتراض های زیادی را در پی داشت و در نهایت باعث 
لغو این حکم شد. علیرضا زاکانی هیچ گاه حضور دامادش در شهرداری را رد نکرد. او آذر 
سال ۱۴۰۱ در دانشگاه شریف در دیدار با دانشجویان گفت :   کل مدیران در شهرداری تهران 
در کانون ارزیابی انتخاب شدند و ۹۷ درصد آنها نیز از درون شهرداری بودند. ناظر به حوزه 
فناوری تجربه ای داشــتیم که تشخیص دادم دامادم در اینجا می تواند منشأ جهش شود. 
بنابراین بدون حقوق حکم مشاور برای او زدم. کسی که فارغ التحصیل شریف است، ولی 
آن قدر شرایط بالا و پایین شد که عملا مضمون درست حرف بنده که عدم ایجاد شغل برای 
اطرافیانم بود، فهم درســتی از آن منعکس نشد. بنابراین ایشان را برداشتم ولی هنوز هم 

اثرات باقی مانده هک۴ ایشان در این زمینه به من کمک می کند.
۱۲ خرداد سال گذشته، سایت شهرداری تهران از دسترس خارج شد. شهرداری 
تهران اعلام کرد ســایت های شــهرداری هک نشــده و دلیل وضعیت پیش آمده اختلال 
عمدی است. برخی از رسانه های خارجی خبر دادند که بیش از پنج هزار دوربین نظارتی 
شهرداری تهران از دسترس خارج شده اند. به گفته این رسانه ها، دوربین های مرکز فناوری 

و اطلاعات شهرداری تهران هک شد.
فضای شــایعه و اخبار غیررســمی داغ بــود که شــهرداری در واکنشــی دیرهنگام 
اطلاعیه ای منتشر می کند که اختلال عمدی در صفحه داخلی سامانه  اینترانتی (داخلی) 
شهرداری تهران، برای دقایقی این سامانه را با انتشار تصویری موهن از دسترس همکاران 
خارج کرده و ســامانه های خدمت رســانی شــهرداری تهران هم برای بررسی های بیشتر 
فنی توســط ســازمان فاوا، موقتا از دسترس خارج می شــوند. به نظر می رسید با واکنش 
شــهرداری ســایت ها بعد از چند ســاعت به حالت اولیه بازگردند اما حل بخشی از این 
چالش تا ۱۶ خرداد زمان برد. علیرضا زاکانی در جلســه هم اندیشــی با اعضای شــورای 
شــهر گزارشی درباره جزئیات آن ارائه کرد. گزارشــی که احتمالا محرمانه بود و موضوع 
آن وســعت این حمله و دلیل عدم بازگشت سایت های شــهرداری بود؛ درحالی که گفته 
می شود مشکلی دیگر وجود ندارد و... . هیچ کدام از اعضای شورای شهر تهران به جزئیات 
این جلســه و گزارش شهردار تهران اشــاره نکردند و تنها چند جمله ای درخصوص این 
حمله سایبری در صحن شورای شهر تهران تذکر دادند. یکی از اعضای شورای شهر تهران 
موضوع پاک سازی نفوذی ها در شــهرداری را مطرح کرد و مهدی چمران، رئیس شورای 
شهر تهران هم معتقد بود این حمله یک کار سایبری و برنامه ریزی شده از سوی موساد و 
منافقین و همکاری همه جریان های ضد انقلاب بوده و از ورود نیروهای متخصص خارج 

از شهرداری برای کمک به نیروهای درون شهرداری برای دفع این حمله خبر داد.
در شــهریور یکــی از اعضای شــورای شــهر از غیر  فعال بودن برخی از سیســتم های 
شــهرداری بر اثر هک خبر داد و گفته بود:  هنوز برخی از سیســتم هایی که دارای اهمیت 
مهمی نیستند و در اولویت های سوم و چهارم قرار داشتند، به مدار باز نگشته اند. علی اصغر 
قائمی در اســفند نیز اعلام کرد که خرداد ســازمان فاوا مورد حمله سایبری قرار گرفت و 
هنوز با گذشــت زمان دو قلم تجهیزات تهیه نشــده اســت و این موضوع منجر به ورود 

فامیل بازی در شورا۵ آسیب می شود.
یکی از اتفاقات ســال گذشته، انتشــار فیش حقوقی فاطمه منصورلی، دختر 
نرگس معدنی پور، عضو شورای ششم شــهر تهران توسط یک کانال فعال در رسانه های 
اجتماعی بود که در معرفی خود نوشــته «جبهه آتش به اختیار رســانه انقلاب» . انتشار 
این فیش ابعاد تازه ای از جذب و به کارگیری نیروی انســانی در شورا و شهرداری را روشن 
کرده است؛ ابعادی که بیش از هر چیز با به کارگیری مبتنی بر خویشاوندی و ایجاد شرایط 

ویژه در استخدام، زمینه های ناراحتی و آزار شهروندان از بی عدالتی را فراهم کرده است.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، پیش تر درباره حقوق دختر عضو شورای 
شهر گفته بود: کسی که عضو شورای شهر می شود، می تواند رئیس دفترش را با خودش 
بیاورد. این عضو شــورا هــم دخترش را برای این کار با خود به شــورای شــهر آورد. اما 
اظهارات چمران این بار با پرسشگری و نقد رسانه ها مواجه شد؛ نقدی که استعفای دختر 
عضو شــورا، دستور وزیر کشور برای رسیدگی به موضوع و سر آخر عذرخواهی اقراریان در 
صحن شــورا را به دنبال داشت. مدتی بعد چمران در نشستی خبری در پاسخ به پرسش 

خبرنگاران دراین باره گفت: با فرد خاطی قطع همکاری و لغو قرارداد کردیم.

بهروز شــیخ رودی، معاون محاسبات و پایش عملکرد شورای پنجم نیز با اشاره به این 
اظهارات چمران گفته بود واقعا جای تأســف است که رئیس شورای شهر تهران به جای 
آنکه مصوبه شــورا و قانون را اجــرا کند، می آید و از رفتاری کــه نه تنها مغایر با مصوبه 
شوراســت، بلکه در تضاد با سوگندی است که همین عضو شورا در پیشگاه قرآن خورده، 
دفاع می کند و بعد از مطالبه رســانه ها و مردم و اعلام استعفای فرد، می آیند و می گویند 
با فرد خاطی قطع همکاری و لغو قرارداد کردیم. به رئیس شــورای ششم باید گفت شما 
مسئول نظارت بر حسن اجرای مصوبات شورای شهر و حفظ منافع مردم شهر هستید، نه 
اینکه بیایید امور را بعد از استعفای فرد رفع و رجوع کنید! مطابق ماده ۱۰ مصوبه مدیریت 
تعارض منافع در شــهرداری تهران که دهم مهر ۱۳۹۷ به تصویب شــورای پنجم رسیده 
و نظــارت بر اجرای آن در این دوره بر عهده آقای چمران و همکارانشــان در شوراســت، 
«به کارگیری بستگان مدیران شهرداری تهران و واحدهای تابعه و بستگان اعضای شورای 
اســلامی شهر تهران طی دوره مسئولیت در شهرداری تهران و واحدهای تابعه و شورای 
شــهر تهران ممنوع اســت». این یعنی جذب و به کارگیری دختر عضو شورا از ابتدا مغایر 
با مصوبات شــورا بوده و نباید انجام می شده است. پیش از این هم انتصاب همسر احمد 

مقاومت در انتشار فهرست ناایمن ها۶ علوی به مدیریت اداره کل کمیسیون ماده ۱۰۰ حاشیه ساز شده بود.
شورای شهر تهران بارها درباره انتشار فهرست ساختمان های پرخطر تهران که 
۱۱۹ ســاختمان بود و می گویند تعداد آن کاهش داشــته، به شــهرداری تذکر داده است. 
ســال گذشــته یکی از اعضای شــورای شــهر در یک برنامه تلویزیونی قول داد فهرست 

ساختمان های ناایمن را از شهردار گرفته و آن را منتشر کند.
مهدی عباسی، رئیس کمیســیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران، گفته بود 
مردم حق دارند بدانند کدام ســاختمان ناایمن است تا اگر خواستند در آن تردد نکنند. این 
درست نیســت که مدیر شهرداری این اطلاعات را داشته باشد و خانواده اش را از تردد در 
مکان های ناایمن منع کند. او گفته در انتشــار فهرست بناهای پرخطر، سلیقه و نگاه افراد 
مهم نیست؛ قانون حکم کرده که این فهرست منتشر شود و شهرداری باید این فهرست را 

در سامانه شفافیت قرار دهد.
اما این فهرســت منتشر نشد. شهردار تهران اعلام کرد این فهرست را تنها برای مهدی 

چمران می فرستد، اما آن را منتشر نمی کند.
او به رســانه ها می گوید از من پیگیر ایمن ســازی پرخطرها باشــید نه انتشار فهرست. 
علیرضا زاکانی درباره دلیل انتشــار ندادن فهرســت ســاختمان های ناایمن گفت: وقتی 
صحبت از ســاختمان ناایمن می کنیــم، مؤلفه های مختلفی دارد و تــا الان هیچ وقت با 
یک نگاه جامع درباره وضعیت ســاختمان های تهران برداشــت نشده و تنها ناایمن بودن 
ســاختمان ها از نظر آتش نشــانی پردازش شده که به ۱۲۹ ســاختمان ناایمن رسیدند که 
به متولیان این ســاختمان ها اعلام شده است ساختمان هایشــان را از نظر استانداردهای 
آتش نشانی ایمن کنند. برای اولین بار از دو ماه پیش با همکاری ۹ دستگاه ۲۲ تیم تشکیل 
دادیم که موضوع ایمنی ساختمان ها را از همه نظر مورد پایش قرار دهند که هدف اولیه 

ما پایش ۱۶ هزار ساختمان است که تا الان اطلاعات ۶۰۰ ساختمان برداشت شده است.
زاکانی با بیان اینکه این پایش ســاختمان ها از بُعد ایمنی، ســازه و مصالح و... است، 
ادامه می دهد: ســاختمان ها دو دسته هستند؛ یا ایمن هستند یا ناایمن که ساختمان های 
ناایمن یا نیاز به بازسازی دارند یا نوسازی و قرار است بعد از پایش ساختمان ها برای آنها 

شناسنامه صادر کنیم.
او با بیان اینکه ما مسئول انتشار اسامی ساختمان ها نیستیم؛ بلکه اسامی ساختمان های 
ناایمن را به مراجع قضائی تحویل می دهیم، می گوید: ما در موضوع ایمنی با کسی تعارف 
نداریم و از پایش ساختمان های بلند کار را شروع کردیم و در مقوله ایمنی جدی هستیم و 

پنجشنبه برفی پایتخت و درخواست رهاکردن شهر۷ از من مسئول اقدام بخواهید، نه اینکه لیست را منتشر کنم.
شهروندان تهرانی پنجشنبه برفی پایتخت را در بهمن ماه فراموش نمی کنند؛ 
شــهروندانی کــه در بزرگراه های شــمالی و غربی پایتخت گرفتار شــده بودند، مســیری 
۱۰  دقیقه ای را چهارســاعته طی کردند. یک عضو شــورای شــهر تهران هــم در یکی از 
بزرگراه های برفی گرفتار شــده بود. همســر یکی دیگر از اعضای شورای شهر که فرزندی 
تازه متولد شــده داشت، ســاعت ها در ترافیک مســیری مانده که هر روز ۱۰ دقیقه ای طی 
می کرده. یکی از اعضای شــورای شهر تهران همان روز نحوه خدمات رسانی شهرداری را 

مایه شرمساری توصیف و از تهرانی ها عذرخواهی کرد.
مهدی چمران هم در اولین جلســه علنی شورای شــهر گفت که عملکرد شهرداری 
شایســته نبود. ناصر امانی، عضو دیگر شــورای شــهر تهران، هم با اشاره به عذرخواهی 
معاون خدمات شــهری شــهرداری تهران بابت برف هفته گذشــته پایتخــت،  می گوید: 
عذرخواهی کردید؛ اما دیر اســت و من این بار را به دوش کشــیدم و بروید ببینید که مردم 
چه پاســخ هایی به توییت عذرخواهی من دادند و شرمم می آید آنها را بخوانم. مردم به 
ما گفته اند که همه تان از شورا بروید و شهر را رها کنید تا خودش اداره شود. آقای زاکانی 
باید چهارشــنبه به اتاق مانیتورینگ شهرداری می رفت و از آنجا تنها سه منطقه ای را که 

درگیر برف بودند، هدایت می کرد و همه مناطق را بسیج می کرد تا این فاجعه رخ ندهد.
من شــش ساعت طول کشــید که از ســئول به اوین رفتم و بعد از آن از پشت پنجره 
تا ســاعت ســه بامداد مردم را دیدم که یا ماشین های شــان را هل می دادند یا آن را پارک 

می کردند و دست زن و بچه شان را گرفته و زمین خوران به خانه می رفتند.
از نظر منتقدان همیشــه برف شــهرداری تهران را غافلگیر کرده و اگر معبری کوچک 
هــم پربرف باشــد، از نگاه آنها مدیران شــهری کاری نکرده اند؛ هرچنــد در برخی موارد 
کم کاری شهرداری انکارکردنی نیســت. در بودجه شهرداری همیشه رقم درخورتوجهی 
برای برف روبی در نظر گرفته می شود که سال گذشته ۴۴  میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان برای 

شنبه ها در تهران چه خبر بود؟۸ برف روبی پیش بینی شده بود.
اواخر شــهریور ماه بود که بیلبوردهای تبلیغاتی تازه ای به ســطح شهر تهران 
آمد، «شــنبه ها در تهران چه خبره؟». پس از بهره برداری از پایانه متروی اکباتان، علیرضا 
زاکانی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: از امروز شنبه های امید و افتخار 

با افتتاح بزرگ ترین پایانه قطارهای زیرزمینی کشور آغاز شد. با یاری و لطف خداوند از این 
به بعد هر شــنبه تا دهه فجر افتتاح پروژه های بزرگ مقیاس شــهری را خواهیم داشت. 

برخی از این پروژه ها جزء آرزوهای مدیریت شهری در سال های گذشته بوده است.
بعد از مدتی از برگزاری شــنبه های امید و افتخار مشــخص شــد که به جای افتتاح 
پروژه های عمرانی، شــهرداری قصد دارد پروژه های جدید را کلنگ زنی کند؛ موضوعی که 
مورد انتقاد برخی از اعضای شورای شهر تهران قرار گرفت و یادآوری کردند که کلنگ زنی 
باعث امید و افتخار نمی شــود و به لیســت پروژه عمرانی نیمه کاره اشــاره کردند. برخی 
از پروژه های افتتاح شــده در این شــنبه ها هم با چالش هایی همراه بود؛ از جمله پارکینگ 
طبقاتی امیرکبیر، پارکینگی که گفته می شــد اولین پارکینگ طبقاتی هوشمند و صددرصد 
زیرســطحی که دارای تأییدیه آتش نشانی اســت؛ اما رسانه ها یک هفته بعد از افتتاح این 
پارکینگ با مراجعه به آن متوجه شــدند که این پارکینگ چند ســاعت بعد از بهره برداری 

برای تکمیل بسته شده است.
شهرداری ابتدا مانند همیشه انکار کرد و پس از مدتی اعلام کرد هر پروژه ای با نواقصی 
افتتاح می شــود و درجریان بهره برداری این پارکینگ بهره برداری خواهد شد. یکی دیگر از 
مراســم ها مربوط به رونمایی از اتوبوس های برقی بود که مشــخص شد این اتوبوس ها 
قبلا یک بار مورد بهره برداری قرار گرفته است. همان اتوبوسی است که ۲۵ فروردین خبر 
حضورش در تهران را روزنامه شهرداری تهران منتشر کرد و دو روزی هم آزمایشی در مسیر 
جمهوری – بهارســتان فعالیت کرده بود. مجتبی شفیعی، مدیرعامل سازمان حمل ونقل 
و ترافیک، موضــوع را رد نمی کند و می گوید اتوبوس هایی که در حال مونتاژ بودند، هنوز 

تکمیل نشده اند و این اتوبوس که مونتاژ آن انجام شده بود، به مراسم آمد.
این اتوبوس در بهار امسال حدود هزارو ۵۰۰ نفر را جابه جا کرده است، قرار بود تعداد 
این اتوبوس ها افزایش پیدا کند؛ اما همین یک اتوبوس هم از خط خارج شده بود. شفیعی 
می گویــد: همــان دو روز برای حضور این اتوبوس در این خط کافی بــود؛ زیرا قرار بود به 
صورت آزمایشی فعالیت کند که جواب داد. هنوز زیرساخت های شارژ اتوبوس های برقی 
کامل نشــده و باید این زیرســاخت ها ایجاد شود. مراســمی که گرفته شد، اعلام جهش 

تخفیف نجومی به بسازوبفروش ها۹ فعالیت های شهرداری در حوزه حمل ونقل پاک است.
سال گذشته شورای شهر تهران درخصوص نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرسازی 
مصوبه ای داشت که برخی کارشناسان مالیه شهری آن را در تاریخ بلدیه بی سابقه توصیف 
کردند. برخی از اعضای شــورای شــهر تهران معتقد بودند این مصوبه سبب ایجاد رانت 

برای عده ای خاص می شود؛ تخفیف هایی که تا ۴۰ درصد پیش بینی شده بود.
بهروز شیخ رودی، معاون محاسبات و پایش عملکرد شورای پنجم، درباره این مصوبه 
می گوید: در زمان تصویب می گفتند این کار برای گره گشایی از کار مردم است؛ اما وقتی در 
شورا گزارش درآمد هزینه شــهرداری را می خوانند، بدون اینکه به روی خودشان بیاورند 
که با سیاســت گذاری غلط چه هزینه هایی بر شــهر و شــهروندان تحمیل کرده اند، بدون 
عذرخواهی از مردم می گویند تخفیفی که داده اند، به جیب بســازوبفروش ها رفته است. 
وقتــی برای تحقق پذیرکردن بودجه تن به تصویب تخفیفــی می دهند که در طول تاریخ 
بلدیه تهران بی سابقه است و شــهرداری در چارچوب مصوبه شورا برای عوارض صدور 
پروانه و عوارض ناشــی از نظــارت فنی یعنی تخلفات، تثبیــت و... این تخفیف را اعمال 
می کند، ما با اراده ای مواجه هســتیم که از محرک مشــوق پرداخت برای پرکردن خزانه 
شهرداری استفاده می کند، بدون اینکه به اثرات این تخفیف از حیث عدم النفع شهروندان، 
شــهر و شــهرداری توجه کند و بعد هم با افتخــار می آیند و می گویند توانســته ایم و از 
تحقق پذیری بی سابقه بودجه در تاریخ بلدیه می گویند، بدون اینکه بگویند با چه تخفیف 
بی سابقه ای توانسته اند این بودجه را تحقق پذیر کنند! البته در هنگام افتخار به این تدابیر و 
سخن گفتن از اینکه برای گره گشایی از کار مردم این تخفیف را اعمال کرده اند، از خودشان 
نمی پرســند که اگر تخفیف دادن به منزله توانستن اســت و گره کار مردم در شهرداری با 
تخفیف باز می شــود، چرا در دوره شــهرداری آقایان احمدی نــژاد و قالیباف خبری از این 
تخفیف بی ســابقه نبوده اســت؟! آیا تخفیف دادن توان مدیریتی می خواهد یا هیچ مرزی 
برای تحقق بودجه قائل نشدن است؟ از عدالت در بودجه سخن می گویند؛ اما نمی گویند 
برای تحقق بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری تهران چه عدم النفعی بر شهروندان فرودست و 
طبقات مستضعف شهر تحمیل کردند! اگر شهرداری تهران در مدتی که گذشت و بیشترین 
سطح تخفیف ها اعمال شــد، فقط یک مورد از هر تخفیف را اعمال کرده باشد، مجموعا 
رقمی بالغ بر ۶۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان طبق مصوبه شورای ششم از خزانه شهرداری 
به مؤدیان تخفیف داده شــده است، این رقم عدم النفع فقط یک مورد از هر تخفیف  برای 
یک ماه اول اجرای مصوبه اســت، اگر ما فقط این رقم عدم النفع را برای ۷۵ هزار خانوار 
مستضعف تهرانی که تحت پوشش کمیته امداد امام (ره) هستند، حساب کنیم می بینیم 
که عدم النفع هر خانوار تحت پوشش کمیته امداد امام (ره) در این یک ماه از تخفیف های 
اعمال شــده چیزی حدود ۸۲۲ هزار تومان است! بعید می دانم این عدم النفع با دلواپسی 

صندلی های یک ساله شهرداری۱۰ عدالت و باعرضه بودن و اینها تناسب داشته باشد.
شهردار تهران در سال گذشته مدیران زیادی را تغییر و برخی را نیز جابه جا کرد. 
او در مراســم معارفه معاونان سابقش شرکت می کرد و گواهی به کارآمدی آنها می داد؛ 
اما مشــخص نبود با این ســطح رضایت از عملکرد آنها چرا دست به جابه جایی و تغییر 

مدیران سابقش زد.
شهردار تهران در مراســم خداحافظی ابوالفضل فلاح، معاون سابق مالی شهرداری 
که تنها یک ســال در شــهرداری تهران فعالیت کرد، گفت که در گام و سال اول مدیریت 
شــهری از گردنه هایی مانند تنش مالی و رکود در شــهر عبور کردیم. تدابیر آقای فلاح در 
معاونت مالی باعث شــد کــه ۹۹ درصد منابع نقد و غیرنقد را تأمیــن کنیم و در کنار آن 
سامان یافتگی بحث دستمزد پرسنل، فرصتی برای ما فراهم کرد که بتوانیم بدون دغدغه 

پرداخت حقوق شان را داشته باشیم.
اما دلیل این جابه جایی با وجود این کارنامه که شــهردار بارها به آن افتخار کرده بود، 
مشخص نبود؛ موضوعی که مورد انتقاد برخی از اعضای شورای شهر هم قرار گرفت و از 

بی ثابتی در مدیریت شهری گلایه کردند.

چاله ها و چالش های شهرداری
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